



Strasbourg, 14 March 2023 / le 14 mars 2023

**CDL-PI(2023)004**

Or. Engl./Fr.

**EUROPEAN COMMISSION FOR DEMOCRACY THROUGH LAW**  
**(VENICE COMMISSION)**

**COMMISSION EUROPEENNE POUR LA DEMOCRATIE PAR LE DROIT**  
**(COMMISSION DE VENISE)**

**Information on the follow-up to**

**MONTENEGRO – Urgent opinion on the Law on amendments to the  
Law on the President of Montenegro (CDL-AD(2022)053)**

**presented at the 134<sup>th</sup> Plenary Session (10-11 March 2023)**

-----

**Information sur les suites données**

**MONTÉNÉGRO - Avis urgent sur la Loi portant modification de la loi  
sur le Président du Monténégro (CDL-AD(2022)053)**

**présentée lors de la 134<sup>e</sup> session plénière (10-11 mars 2023)**

- **MONTENEGRO – Urgent opinion on the Law on amendments to the Law on the President of Montenegro ([CDL-AD\(2022\)053](#))**

During its 133<sup>rd</sup> Plenary Session in December 2022, the Venice Commission adopted the Urgent opinion on the Law on amendments to the Law on the President of Montenegro. The Venice Commission had exceptionally accepted to provide its opinion even on the constitutionality of the Law, as the Constitutional Court of Montenegro could not function due to the lack of quorum. In that context, the Venice Commission deplored the paralysis of the Constitutional Court, which was the result of the unwillingness of the political parties of Montenegro to find constructive compromises (see also the [statement by the President of the Venice Commission](#)). The Venice Commission concluded by calling on the responsibility of the State institutions, on each individual MP and on all the political parties to find the constructive compromises necessary to take the required vital decisions, including and in particular as concerns the election of the judges of the Constitutional Court.

On 27 February 2023, Montenegro's Parliament appointed three new Constitutional Court judges and so opened a way to unblock the country's highest legal instance, which has been without a quorum since last September 2022.

To date, six out of the seven positions of Constitutional Court judges have been filled.

- **MONTENEGRO - Avis urgent sur la loi relative aux amendements à la loi sur le Président du Monténégro ([CDL-AD\(2022\)053](#))**

Lors de sa 133<sup>e</sup> session plénière en décembre 2022, la Commission de Venise a adopté l'avis urgent sur la loi portant modification de la loi sur le Président du Monténégro. La Commission de Venise avait exceptionnellement accepté de donner son avis même sur la constitutionnalité de la loi, la Cour constitutionnelle du Monténégro n'ayant pas pu fonctionner faute de quorum. Dans ce contexte, la Commission de Venise a déploré la paralysie de la Cour constitutionnelle, qui résulte de la réticence des partis politiques du Monténégro à trouver des compromis constructifs (voir également la [déclaration du Président de la Commission de Venise](#)). La Commission de Venise a conclu en appelant à la responsabilité des institutions de l'Etat, de chaque parlementaire et de tous les partis politiques pour trouver les compromis constructifs nécessaires à la prise des décisions vitales requises, y compris et en particulier en ce qui concerne l'élection des juges de la Cour constitutionnelle.

Le 27 février 2023, le Parlement du Monténégro a nommé trois nouveaux juges de la Cour constitutionnelle, ouvrant ainsi la voie au déblocage de la plus haute instance juridique du pays, qui n'a plus de quorum depuis septembre 2022.

A ce jour, six des sept postes de juges de la Cour constitutionnelle ont été pourvus.